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حضرت امام حسین)ع(: 

كسى كه براى جلب رضايت مردم، موجب غضب خدا شود، 
خداوند او را به مردم وا مى گذارد.

من به عنوان کس��ی که معاصر با ش��هید صیادش��یرازی، هم 
روزنامه نگار بودم، هم نویس��نده و هم فیلمساز، در فضایی قرار 
گرفتم که با این شخصیت آشنایی هایی پیدا کردم. طبعاً صیاد 
هم به عنوان آدمی که در محوریت جریان ها و کش��مکش های 
اصلی دوران اولیه انقلاب قرار داشت، اسمش مطرح بود. درباره او 
بویژه بین خواص همواره بحث بود. درگیری های بین بنی صدر با 
زیرمجموعه هایی که آن موقع داشت، کم کم مرزبندی ها را آشکار 
می کرد. بنی صدر دیگر علنا در روزنامه انقلاب اسلامی مواضعش را 
طوری تبیین می کرد که با شهید بهشتی و بقیه نیروهای انقلاب 
تضاد داشت اما به هر حال رئیس جمهور شده بود و رای بالایی 
آورده بود و تایید امام را هم داشت و همه پذیرفته بودند که فرمانده 
کل قواست. به هر حال کار داشت بالا می گرفت و دیگر معلوم بود 
که یک سنگ اندازی هایی در کار جنگ می شود و در واقع نمود 
آن چیزی که در بالا بود را می شد در پایین جامعه هم حس کرد. 
مثلا در عملیات ها که شکست می خوردیم، این بیشتر فهمیده 

می شد. صیادشیرازی از اینجا بود که به عنوان یکی از نیروهای 
اصطلاحا مکتبی و متعهد ارتش شناخته شد. به هر حال درباره 
ارتش حرف و حدیث زیاد بود و بحث انحلالش هم دائم مطرح 
می شد بویژه بین خواص. این درگیری ها نهایتا منجر شد به خلع 
بنی صدر و اتفاقات بعدی مثل این که او فرار کرد و رفت. از اینجا 
به بعد بود که صیاد خودش را باز هم بیشتر نشان داد. او در چند 
عملیات موفق شد و کار جنگ را به جاهایی رساند که شاید اگر 

خودش نبود نمی رسید، مثل بازپس گیری خرمشهر.
من فکر می کنم فیلم ساختن درباره چنین آدمی حساسیت های 
خودش را دارد. یعنی باید دقت خیلی بیشتری به خرج داد. ما 
نباید زیاد دنبال انطباق نعل به نعل فیلم با واقعیت باشیم، بلکه 
اینجا با درام کار داریم و با سینمای مستند طرف نیستیم. حتی 
شباهت های ظاهری هم به نظر من دیگر چندان مهم نیست و 
درآمدن کاراکتر مهم است. یعنی اینکه ما آیا صیاد درون فیلم 
را به عنوان یک فرمانده مقتدر و در عین حال مردمی و متعهد 
و متخصص می پذیریم یا نه؟ اگر این دربیاید، اصلا شبیه بودن 
یک بازیگر به صیاد یا شبیه نبودنش مهم نیست. البته هر چه 
بازیگر به پرتره اصلی شبیه تر باشد، دلپذیرتر است اما در سینمای 

داستانی شما باید حس را بسازی نه پوسته را. اگر صیاد را با تمام 
جزئیات ظاهری اش بسازیم اما در پرداخت ویژگی های دراماتیک، 
آن کاراکتر ساخته نشده باشد، به جایی نرسیده ایم. مثلا امسال 2 
تا محسن رضایی در 2 فیلم داریم که در همین جشنواره هستند؛ 
یکی در همین فیلم صیاد و دیگری اسفند. اینجا هم اصلا مهم 
نیست آیا آن بازیگر در ظاهر شبیه محسن رضایی هست یا نه، بلکه 
مهم این است که آیا آن اقتدار و تیزهوشی و دقت و نگاه استراتژیک 
رضایی درآمده یا نه. خب یکی از مشکلات فیلم صیاد همین بحث 
شخصیت هاست. یعنی جواد افشار خیلی درگیر پروداکشن شده 
و خیل��ی عملیات ها را مرور می کند که این یک اش��کال بزرگ 
است. اگر یک عملیات برای نشان دادن شخصیت صیاد طراحی 
می کردند و می ساختند، ما فرمانده ای واقعی را می دیدیم و خیلی 
بهتر از این بود که تاریخچه طولانی تری را مرور کنیم. وقتی قرار 
است در سینما پرتره ای از فرماندهان نظامی بسازیم، یعنی باید 
برویم در دل درونیات روحی و روانی آن بخش بالای حاکمیت و 
آنجا را زیر و رو کنیم و بیاوریم پایین اما اگر بخواهی شرح همه 
عملیات ها را بگویی، این پرش های روایی ایجاد خواهد ش��د که 
در فیلم دیدیم و همین ارتباط روایت با مخاطب را قطع می کند، 

بنابراین شخصیت درنمی آید و مردم پای کار نمی نشینند و دل 
به آن نمی بندند.

علی سرابی س��عی خودش را برای درآوردن نقش کرده اما به 
نظر من صدا و بیانش که با ابزار فنی تا این اندازه به خود ش��هید 
صیادشیرازی شبیه کرده اند، بیان دلچسبی نیست. این برای من مهم 
نیست که با هوش مصنوعی چقدر صدای علی سرابی را شبیه صدای 
صیادشیرازی کرده اند؛ اینکه بیان این شخصیت چقدر روی مخاطب 
تاثیر بگذارد مهم است. هر فیلمسازی که دنبال شباهت ظاهری برود 
می بازد. باید دنبال ساختن شخصیت رفت. وقتی کارگردان فکرش به 
گریمور است نه مولفه های شخصیت، فقط پوستر متحرک ساخته 
می ش��ود نه قصه. مخاطب باید حس کند صیاد چه کسی بوده و 
در آن بحبوحه که آدم های زیادی نقش آفرینی کردند، چطور یک 
نفر می شود صیاد و تا این حد بالا می آید. آیا همه چیز همین بوده 
که او برود با بنی صدر 2 دیالوگ برقرار کند یا اینکه کار تشکیلاتی 
می کردند و در دل تشکیلات شان بحران هایی بود و صیاد در همین 
کوره پخته می شود و همین پختگی تبدیلش می کند به کسی که 

امام به او سمت فرماندهی نیروی زمینی را می دهد.
خوبی افشار این است که آدم دغدغه مندی است و این دغدغه ها 

را از تجربه های ش��خصی اش در زندگی می گیرد و با رس��الت 
آگاه سازی نسل جوان وارد کار می شود. ایراد اما اینجاست که به 
جای ایجاد درگیری حسی بین قهرمان هایش با مخاطبان، دنبال 
دادن اطلاعات تاریخی به آنهاست. همه این اطلاعات را می شود 
در ویکی پدیا هم خواند اما فیلم باید حس ما را درگیر کند و وقتی 
از سالن سینما بیرون رفتیم آن شخصیت همراه ما بیاید و حتی 
حس کنیم که دوست داشتیم جای او باشیم. می شود اطلاعات 
مربوط به تمام عملیات هایی که در این فیلم مرور شد را با یک 
جست وجوی اینترنتی پیدا کرد و کارویژه سینما این است که 
احساسات ما را با عوامل ایجاد کننده این عملیات ها درگیر کند. 
در حال حاضر ما با این فیلم، صیادشیرازی را نمی بینیم، بلکه او 
را می شنویم. انگار به جای اینکه روی قصه کار شده باشد، تصمیم 
گرفته اند همه چیز را در اجرا دربیاورند و به تکنولوژی هم خیلی 
تکیه کرده اند در حالی که مهم تر از تکنیک، فرم است. البته به 
طور کل امسال فیلم های جنگی مان خوب است و یکی از نکات 
خوب ش��ان هم این است که شخصیت شان را شهید نمی کنند. 
صیاد هم در کارنامه خود افش��ار بهترین کار او اس��ت و حتی از 

گاندو بهتر و گیراتر است.

هرفیلمسازیکهدنبالشباهتظاهریبرودمیبازد
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وطن امروز     شماره 424۵

جواد افشار: فیلم من تاریخی است نه پرتره

صیادفقطپرترهنیست

جواد افشار، فیلمساز پرسابقه ای در ژانرهای امنیتی، 
مقاومت و دفاع مقدس است اما بیشتر کارهای او سریال های 
تلویزیونی بوده اند. او خود هم در سن نوجوانی و جوانی به 
جبهه های جنگ رفت و جانباز شد که تجربه های آن دوره 
می تواند بخشی از نگاه هنری و جهان بینی اجتماعی اش 
را شکل داده باشد. حالا سال ها پس از ترور سپهبد علی 
صیادش��یرازی، یکی از بس��یجی هایی که او آن روزها با 
دوری از اختلاف��ات رایج بین 2 نیروی نظامی کش��ور، 
می خواست با آنها دوست و همدل باشد، آمده و فیلمی 
درباره فرمانده نیروی زمینی ارتش ساخته است؛ فیلمی 
ک��ه به روزهای ابتدایی پس از انقلاب و کارش��کنی های 
نخستین رئیس جمهور کشور یعنی ابوالحسن بنی صدر در 
کار جنگ پرداخته و چالش های صیاد با او را نشان می دهد. 
در ای��ن فیلم غیر از صیادش��یرازی پرتره هایی از بعضی 
سرداران سپاه مثل محسن رضایی، سیدرحیم صفوی و 
شهید حسن باقری هم دیده می شود. نکته دیگری که در 
این فیلم بسیار جلب توجه می کند، بازسازی صدای این 
شخصیت های واقعی توسط هوش مصنوعی است. با جواد 
افشار درباره خود صیادشیرازی و ویژگی های فنی فیلمی 

که درباره او ساخته شده گفت وگو کردیم.
***

 آقای افشار! شما كه خودتان در جوانی به جبهه رفته اید 
و آن زمان ها را درك كرده اید، یعنی از این فیلمسازهای 
جوان نیستید كه پرتره سرداران جنگ را می سازند، آیا 

در آن دوره صیادشیرازی را می شناختید؟
بله! من یکی دو بار اواخر جنگ ایش��ان را از نزدیک 
دیده بودم. ارتباطی نداش��تیم، فق��ط از دور می دیدیم و 
حضور ایشان در مناطق باعث شور و شوق می شد. ایشان 
برای ما به عنوان الگو و اسطوره و یک ارتشی شجاع قابل 
احترام بود و خیلی به حضور و وجود ایشان به عنوان کسی 
که رش��ادت های زیادی داشت می بالیدیم. ضمنا ایشان 
به نیروهای مردمی و س��پاه و بسیج خیلی توجه داشت 
و احس��اس برادری می کرد و نگاه ویژه ای به همکاری و 
همراه��ی و وح��دت و وفاق بی��ن کل نیروهای نظامی 
داشت. او برای همه قابل احترام بود، بویژه برای ما که در 
بسیج مردمی بودیم و از رفتارهایش کیف می کردیم؛ از 
اینکه یک فرمانده ارتشی، هوادار بچه ها و نیروهای سپاه 
و ارتش است و خیلی دلش می خواست وحدت بین این 

نیروها ایجاد شود.
 آن چند برخوردی كه با ایشان داشتید، چطور بود؛ از 

نزدیک دیدید؟
نه، از نزدیک اصلا ارتباطی نداش��تیم. مثلا آمده بود 
مناطقی را بازدید کند و برود. ما هم دورادور می شنیدیم 
که می گفتند صیاد آمده اینجا یا صیاد دارد این کارها را 

می کند. اسم صیاد برای ما جالب و جذاب بود.
 امروز تقریباً اس�م صیادشیرازی به گوش همه خورده 
اس�ت. می خواه�م بدانم در آن دهه ه�م كه چهره های 
مطرح زیادی وجود داشت، آیا ایشان شناخته شده بود؟

بله! اتفاقا خیلی اسم ایشان زبانزد بود و خیلی دوستش 
داشتند. شاید بتوانم بگویم تنها ارتشی ای بود که بین دعوای 
سپاه و بسیج، اسمش بین بسیجی ها هم زبانزد بود و همه 

بچه ها دوستش داشتند.
 وقت�ی بعد از 16 س�ال تصمیم گرفتی�د دوباره فیلم 
س�ینمایی بس�ازید و پرتره یکی از س�رداران جنگ 
را انتخ�اب كردید، چطور ش�د از بین ش�خصیت های 
متعددی كه وجود داشت، سراغ صیادشیرازی رفتید؟ 
البته در این فیلم چهره های زیادی نشان داده می شود 
ول�ی از بین این ش�خصیت ها تصمیم گرفتید س�راغ 

صیادشیرازی بروید.
من کارم فیلمس��ازی است و علاقه زیادی هم داشتم 
که از این نوع کارها بسازم ولی سریال سازی اینقدر وقتم 
را گرفته بود و اینقدر پی درپی این شرایط عقب می افتاد 
که فرصت ها از دست می رفت. تا اینکه به هر حال سال 
گذشته با پیشنهادی که آقای شفیعی به من داد، خیلی 
مصمم شدم حتما این کار را بکنم و با افتخار هم سراغ 
این س��وژه رفتم، چون احساس می کنم صیادشیرازی از 

بزرگانی است که جانفشانی های فراوانی کرد و مظلوم هم 
واقع شد؛ چه در جنگ و چه بعد از جنگ و از همه مهم تر 
اینکه دیدیم چقدر ناجوانمردانه خارج از میدان این قهرمان 

را از ما گرفتند و ترور کردند.
 شما شباهتی بین ش�هید شیرازی و سردار سلیمانی 

می بینید؟
به هر حال ما 2 س��پهبد بیشتر نداریم؛ یکی سپهبد 
صیادشیرازی و دیگری سپهبد قاسم سلیمانی. البته که 
یک س��پهبد قرنی هم داشتیم که از قبل انقلاب نظامی 
بودند اما این 2 عزیز به هم شبیه هستند، چون در میدان 
دشمن اینقدر زبون بوده  که حریف شان نشد و این عقده ها 
و کینه ها را به دل گرفتند و در خارج از میدان قهرمانان 

ما را از ما گرفته و حذف کردند.
 البته با سپهبد قرنی هم همین رفتار را كردند. شما وقتی 
تصمیم گرفتید فیلم را بسازید، آیا این مساله صداها از 

ابتدا در ذهن تان بود یا اینکه بعداً پیشنهاد شد؟
از همان اوایل تولید، موضوع بین ما و آقای شفیعی و 
صداگذار و دوستان دیگر مطرح شده بود و دنبال این بودیم 
که اگر از این تکنولوژی روز بتوانیم به نفع فیلم استفاده 
کنیم، خوب اس��ت و همین طور هم شد. آقای شریفی و 
آقای شفیعی زحمت زیادی کشیدند تا توانستند بهترین 
نوع این تکنیک را اجرا کنند و سیستم هوش مصنوعی را 
تهیه کنند که خب خیلی هم زمان برد؛ چیزی حدود ۶ ماه 
آقای شریفی روی این موضوع کار کرد. ممکن است کسانی 
که آشنا نباشند فقط صداهای شبیه به شخصیت های واقعی 
را بش��نوند و بگویند با اس��تفاده از هوش مصنوعی همه 
چیز راحت بوده است، نه اینطور نیست. فریم به فریم در 
موقعیت های مختلف و در فرکانس های صوتی مختلف روی  
اینها کار می شد ولی ما به طور کامل از آن استفاده نکردیم. 
یعنی برخی لحظات استفاده شده و میزان به کارگیری اش 
درصدهای بالا و پایین داشت. به طور کل شاید مثلا چیزی 
در حدود ۴۰ درصد از این روش و از این فیلتر اس��تفاده 
ش��ده که مکمل صدای علی سرابی شده است. فقط هم 
صدای شهید صیاد نیست، صدای نقش بنی صدر یا شهید 
رجای��ی یا یکی دو تا از عزیزان مثل آقای رضایی و آقای 

صفوی هم در این کار وجود دارد.
 آی�ا بازیگران ب�ا توجه به اینکه قرار ب�وده بعداً هوش 
مصنوعی روی صدای ش�ان كاره�ای خاصی بکند، روی 
نوع بیان شان تغییر خاصی ایجاد كردند تا قابلیت تطبیق 

پیدا كند؟
بله! حتی با مطالعات و تحقیقات زیادی به این سمت 

رفتند و تمرین های زیادی کردند.
 اینک�ه بعضی بازیگران مثل نادر س�لیمانی بین اینها 
صدای شان صدای خودشان است، ظاهراً كار را شبیه این 
كرده كه بقیه صداها دوبله شده و بعضی ها نشده اند؛ این 

شما را نگران نمی كرد؟
بالاخره ما برای نخستین بار این کار را کردیم و ممکن 
اس��ت یک مقدار شائبه ایجاد ش��ود که این دودستگی 
وجود دارد اما اینطور نیست. این شخصیت ها چون معادل 
مستند داشتند، روی شان یک مقدار بیشتر کار شده و بقیه 
شخصیت ها مثل نادر سلیمانی یا ایوب آقاخانی و محمدرضا 
هدایتی و دیگر عزیزان چون نقش ش��ان برگرفته از چند 
ش��خصیت بوده و معرف حضور شخصیت واقعی کسی 

نیستند، بار درام را به دوش می کشند.
 رس�التی كه ب�رای خودتان وقتی می خواس�تید این 
فیلم را بسازید در نظر گرفته بودید، چه بود؟ یعنی شما 
می خواستید یک آگاه سازی ایجاد كنید یا می خواستید 

درباره آن افراد و آن دوران حسی ایجاد كنید؟
به هر حال نسل امروز ما کمتر به مسائل گذشته خودش 
آگاه اس��ت. اینقدر بر شرایط امروزی جهان رسانه حاکم 
اس��ت که ذهن یک جوان با موضوعات بی شمار بمباران 
می ش��ود و این ذره  ذره، موجب غبارگرفتگی گذش��ته و 
تاریخ ما خواهد ش��د. بنابراین اگر ما بتوانیم لابه لای این 
شلوغی بمباران رسانه ای، قهرمان های مان را از دل تاریخ 
بیرون بیاوریم و غبارروبی کنیم و به مخاطب امروزی مان 
منتقل کنیم، شاید بتواند تأثیرات زیادی بگذارد. ما خیلی 
از موضوع��ات را به راحتی داری��م فراموش می کنیم، در 
حالی که اینها می تواند چراغ راه آینده باش��د. مهم ترین 
چیزی که در گذش��ته وجود داشته و حرف امروز ما هم 
هس��ت، وحدت و وفاق است. در همه ادوار گذشته و در 
طول تاریخ، تفرقه بین سرداران و نیروهای نظامی موجب 
آسیب ها و بعضا شکست هایی شده است؛ این را از هزاران 
سال گذشته بگیرید تا به امروز. پرچمی که صیادشیرازی 
بلند می کند، پرچم وحدت و وفاق است و برای همین به 
رأس جریان و فرمانده کل قوای آن روز که آقای بنی صدر 

بود، هشدار می دهد.

 یکی از نقدهایی كه می ش�ود به كار ش�ما داشت این 
اس�ت كه فیلم باید بیشتر به س�مت ایجاد كردن حس 
می رفت تا آموزش دادن و ارائه اطلاعات تاریخی؛ چقدر 

این را قبول دارید؟
خب! به هر حال این نظر برای من محترم است و من 
به آن توجه می کنم ولی واقعا سعی کردم بالانس بین این 
2 موضوع را رعایت بکنم. ما لحظات احساسی زیادی در 
فیلم داریم. در یک فیلم ۱۰۰ دقیقه ای اگر بیشتر از این 
به چنین صحنه هایی می پرداختم، شاید بازی با احساسات 
محسوب می شد. می خواهم شما را به سکانس هایی ارجاع 
بدهم که وقتی صیاد با مجروحان یا شهدا و کسانی که در 
کنارش به شهادت می رسند مواجه می شود، چه حسی 
برقرار می شود یا این مهم ترین حس صیادشیرازی است 
که دغدغه دارد و می گوید چرا گلوله ها از کنار من عبور 
می کنند و مرا نادیده می گیرند. این بزرگ ترین حس یک 
کاراکتر است. یا لحظاتی که غصه می خورد و بغض می کند 
و می گوید من توانایی دارم در جنگ حضور پیدا بکنم اما 
مجبورم خانه نشین باشم که همسرش می آید و دلداری اش 
می دهد و با او مشورت می کند و راهکارهایی را پیشنهاد 
می دهد. این لحظات حسی کم نیستند. اگر یک بار دیگر 
با این عینک فیلم را مرور کنید، می بینید که اتفاقا لحظات 
مناس��ب و خوبی دارد و من می دیدم مخاطبینی انصافا 
تحت تأثیر قرار می گرفتند و بغض می کردند و یکی، دو، 
سه نفر آمدند به من گفتند ما اشک ریختیم و گریه مان 
گرفت بویژه لحظاتی که نادر سلیمانی سر روی شانه علی 
سرابی می گذارد و بغض می کند و اعتراض می کند که من 
دلم می خواهد اینجا توانایی خودم را در جنگ برای ملتم 

و وطنم خرج کنم اما من را خانه نشین کردند.
 اینکه صداها شبیه صدای شخصیت های اصلی است، 
حالت مس�تند ایجاد می كند و بعضی نقدها در این باره 
هس�ت كه ام�کان دارد مخاطب به این ش�کل از حس 

داستانی دور شود.
چه اشکالی دارد اگر مستندگونه به نظر برسد و صدای 

واقعی افراد را به ما یادآوری بکند؟
 هیچ اشکالی ندارد اما این بحث ها هم دنبالش می آید.

ما اغراق هم نکردیم اما چون این تجربه اولی است که در 
سینما دارد اتفاق می افتد، یک مقدار شاید بحث و گفت وگو 
در این زمینه بیشتر از حد بشود، اگرنه اتفاق قابل قبولی 

بود، چون استفاده از این تکنیک درصد پایینی داشت.
 چقدر به متن واقعیت وفادار بودید؟

تحقیق های گسترده ای در این زمینه توسط حسین 
تراب نژاد انجام ش��ده است. حسین سال هاست که دارد 
روی این موضوعات تحقیق و پژوهش می کند. مشاوران 
بسیار زیادی هم در کنار پروژه داشتیم و این عزیزان هم 
به م��ا کمک کردند. این لحظات، لحظات��ی بوده که در 
تاریخ ثبت شده و حتی در بعضی موارد فیلم ها، صداها و 
دست نوشته های خود این شخصیت ها هست و ما سعی 
کردیم نعل به نعل بر اساس تاریخ جلو برویم؛ گرچه ممکن 
است بعضی ها دوست نداشته باشند که اینها بازگو بشود 
ولی به هر حال چیز چالشی و مساله سازی هم نیست که 
یک وقت باعث ناراحتی و دلخوری کسی شود. بخشی هم 
البته نمک قصه و نمک شخصیت پردازی است و بعضی ها 
هم کاشته شده برای نتیجه بهتر. وقتی صحبت از وفاق 
و همدلی می کنیم، به ه��ر حال باید اختلاف ها و اندک 
تضادهای تاکتیکی و سلیقه ای و اینها را هم در کار ببینیم 
که بتوانیم صحبت از همراهی و همدلی و وحدت بکنیم.

 اینکه از بازیگران كمدی برای نقش های جدی استفاده 
كردید، برای تان نگرانی ایجاد نکرد؟

اصلا اعتقادی به این دس��ته بندی ها ن��دارم. به نظرم 
این ریشه علمی ندارد. به هر حال بازیگر، بازیگر است و 
توانایی های زیادی دارد. همان طور که یک بازیگر جدی یک 
مرتبه در یک موقعیت کمدی می تواند خلق لحظه بکند، 
برعکس آن هم هست و یک بازیگر کمدین می تواند لحظات 
خیلی جدی و دراماتیکی را اجرا بکند و همین طور درباره 
فیلمسازی. مثلا می گویند فلان کارگردان کمدی ساز است 
یا یکی جدی کار می کند، یکی جنگی، یکی کار کودکان 
و... . اینها ژانرهایی هستند که هر هنرمندی، چه فیلمساز 
چه بازیگرها، روی شان تسلط دارند و از علم و دانش شان 
در اجرا اس��تفاده می کنند و چه بسا اتفاقا یک کمدین یا 
یک بازیگری که سابقه کمدی دارد، خلق لحظات جدی 
را خیل��ی خوب بتواند دربیاورد و چون مخاطب س��ابقه 
ذهنی از او ندارد، ش��اید تأثیرات و بازخوردهای متفاوتی 

به وجود بیاید.
 منظور اشاره به توانایی افراد نیست؛ بالاخره یک ذهنیتی 

از آن كمدین در مخاطبان وجود دارد.
بله! اما اتفاقا همین از نظر من جالب است که شما با 

یک بازیگر مواجه می ش��وید که یک روی دیگر سکه از 
توانایی او را می بینید و شاید در نگاه اول، قبل از اینکه 
فیلم را کس��ی ببیند، قض��اوت و پیش داوری بکند ولی 
وقتی موقع تماشای کار مواجه می شود با بازی کسی که 
س��ابقه ذهنی دیگری از او دارد، آن وقت اتفاقا تحسین 
بیش��تری می کند؛ به طور مثال همین نادر سلیمانی یا 
حت��ی محمدرضا هدایتی. اینها بازیگرانی هس��تند که 
خیلی سوابق کارهای طنزشان زیاد است ولی وقتی در 
نقش ه��ای جدی قرار می گیرند، خیلی خوب و توانمند 
ظاهر می شوند. آقای سلیمانی که اگر یک ذره دیگر ادامه 
بدهد، ما اصلا طنزش را فراموش می کنیم. واقعا من خودم 
الان دیگه چیزی جز دوران جوانی اش را در طنز به یاد 

نمی آورم یا حتی محمدرضا هدایتی.
 انتخاب خانم بنی آدم و آقای سرابی به عنوان یک زوج 

كه در فیلم هم راحت باشند، ایده خود شما بود؟
بله! ایده من بود و وقتی مطرح کردم، همگی استقبال 
کردند و اتفاق نظر داشتیم. ما در سریال »کیمیا« هم این 
رابطه مادر و دختری را بین خانم حاجیان و خانم شریفی نیا 
داشتیم و دیدیم که خیلی می تواند لحظات عاطفی را عمق 
بیشتری بدهد و به واقعی تر شدن حس کمک کند. چیزی 
که در این فیلم دیدیم، ناشی از آن سابقه و تجربه بود که 

اینجا هم تکرار شد و من خیلی راضی ام.
 غی�ر از ای�ن بحث درآمدن حس، مثلا ما پوس�تری از 
فیلم داریم كه زنی سرش را روی شانه مردی گذاشته و 
در خود فیلم هم این صحنه ها هست. شما به این شکل 
توانستید از یکسری محدودیت ها عبور بکنید. برای این 
كسی مانعی ایجاد نکرد، مجبور به چانه زنی شدید یا اینکه 

راحت پذیرفته شد؟
این صحنه خیلی طبیعی بود. اتفاقا روزی که داشتیم 
این صحنه ها را که به طور مثال همسر شهید صیاد سر روی 
شانه اش می گذارد می گرفتیم، دکتر مهدی صیاد، فرزند 
بزرگوار ایش��ان هم سر صحنه حضور داشت و از نزدیک 
دید و چقدر هم بغض کرد. حال خوبی داشت و گفت اصلا 

من دارم پدر و مادرم را می بینم. یا دختر ایشان وقتی 
این لحظات را دید، گفت احساس می کنم 

پدرم الان نزدیک من است، بویژه 
که از آن صدای هوش مصنوعی 
هم اس��تفاده کرده بودیم. من 
خدا را ش��اکرم که هم خانواده 
ایش��ان رضایت کامل داشتند 

و دارند و هم همرزمان شان 
و دوستان شان، هم امرای 
ارت��ش و هم عزی��زان و 
ب��رادران س��پاه که جزو 
شخصیت های پیرامونی 

قصه هستند.
 از جه�ت مطابق�ت 
تاریخی عرض نکردم، 

از ای�ن جه�ت كه یک 
ممنوعیت های  س�ری 

كلی در سینمای ایران 
دور  زده می شود.

چی��ز ب��دی اجرا 
نش��ده ک��ه کس��ی 
روی��ش  بخواه��د 
ایج��اد  حساس��یتی 
کند. یک لحظه کاملا 
احساس��ی  و  طبیعی 
است که نه در آن اغراق 
شده، نه کم کاری شده. 
روابط بین 2 کاراکتر 
اس��ت که همسر هم 
و می تواند  هس��تند 
ب��ه ط��ور طبیع��ی 
اتفاق افتاده باش��د. ما 

عینا عکس یا خاطره یا 
پرتره ای نداری��م که این را 

ثبت کرده باشد اما طبیعتا اتفاق 
افتاده است.

 فرماند هان ارتش هم در پرورش محتوای 
فیلم به شما كمک می كردند؟

بله! مثلا روزی آقای امیر عبدالرحیم موسوی سر 
صحنه تش��ریف آورد و خاطراتی از خود شهید برای 

ما بیان کرد و تکیه کلامی را از او به ما یادآور ش��د که 
س��عی کردیم در فیلم جا بدهیم. یا ایشان گفت صیاد 
همیشه وقت خودش را با اذان تنظیم می کرد. خب، این 

خیلی برای من جذاب و دراماتیک بود. می گفت ساعتش 
را با اذان تنظیم می کرد. مثلا می خواس��ت با کسی قرار 
بگذارد، می گفت نیم س��اعت قبل از اذان یا یک ساعت 
بعد از اذان می بینم تان. اینها چیزهای جالبی بود که ما 
سعی کردیم از آنها در فیلم چندین بار استفاده کنیم. یا 
مثلا آیه معروفی را که می فرماید »من کان لله، کان الله 
له«، که یعنی هر کس با خداست خدا با اوست، فهمیدیم 
شهید زیاد به کار می برده. جالب است وقتی این را یکی 
از دوستان ش��ان به ما گفت، در جمعی با آقای تراب نژاد 
)نویسنده( و آقای شفیعی )تهیه کننده( بودیم و همین 
را دوباره سر صحنه هم که آمدند به ما یادآور شدند؛ گو 
اینکه اصرار داشتند ما از این آیه در کلام صیاد استفاده 

کنیم و ما این کار را کردیم.
 از فیلمسازی پرتره راضی هستید؟

البته من فیلم شهید صیاد را فقط یک پرتره نمی بینم. 
فیلم با اینکه معطوف به این کاراکتر است ولی اگر دقت 
بکنید پیرامونش حرف های زیادی برای گفتن دارد. اتفاقات 
سیاسی و اجتماعی متعددی نمایش داده می شود  چون 
به هر حال برای نخستین بار این فیلم دارد در رده مقامات 
ارش��د نظامی کش��ور ورود می کند و رویدادهای تاریخ 
معاصری بازگو می شود. ارزش این کار به نظر من بالاتر از 

یک پرتره معمولی است.

محمدتقیفهیم
منتقدسینما


